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کارگردانی که دلش تماشاگر 
فوتبالی می خواست

واقعیت این است که تماشای بازی فوتبال برای 
علی اصغر دشتی، کارگردان نوجو و جوان تئاتر 
فقط تماشای یک بازی هیجان انگیز نبود. او به 
هنگام تماشای یک مسابقه فوتبالی می کوشید 
تشابه های میان فوتبال و تئاتر را کشف کند. او 
مانند  نمایش هایش  تماشاگران  دوست داشت 

تماشاگران فوتبال پر از هیجان باشند.
به  »دن کیشوت«  نمایش  ایسنا،  گزارش  به 
کارگردانی علی اصغر دشتی از جمله آثار موفقی 
بود که سال ۸۴ در تالار قشقایی مجموعه تئاتر 

شهر روی صحنه رفت.
قبلی اش  نمایش  اجرای  ادامه  در  دشتی   
»شازده کوچولو« که نوعی تعزیه مدرن بود، این 
تا ضمن  کوشید  نمایش »دن کیشوت«  در  بار 
استفاده از فنون تعزیه، از تکنیک های فوتبال نیز 
بهره بگیرد. او علاقه مند بود علاوه بر تماشاگران 
همیشگی تئاتر، تماشاگران فوتبال هم به تماشای 

نمایشش بیایند.
نمایش »دن کیشوت« همان گونه که از نامش 
سروانتس،  جاویدان  اثر  به  نگاهی  پیداست، 

نویسنده اسپانیایی دارد.
 ،۲۰۲۲ جهانی  جام  فینال  برگزاری  انگیزه  به 
را  دشتی  اصغر  علی  صحبت های  از  بخشی 
»دن کیشوت«  نمایش  اجرای  با  همزمان  که 
در رسانه ها منتشر شده بود، مرور می کنیم تا 
تشابه های میان بازی فوتبال و تئاتر را از دیدگاه 

این کارگردان مورد بررسی قرار بدهیم.
دشتی که آن مقطع بر فوتبال و تکنیک های 
این ورزش پرطرفدار تامل کرده بود و با توجه به 
علاقه مندی قبلی اش به شبیه خوانی، در جست و 
جوی شباهت های این دو گونه متفاوت ورزشی 
و هنری بود؛ شباهت هایی که بخشی از آن به 
تکنیک اجراگران باز می گشت و بخشی هم به 

تماشاگران.
او به این نکته توجه داشت که در شبیه خوانی 
همه در یک محیط مشخص حرکت های مشابه 
انجام می دهند ولی پست های آن ها فرق می کند 
و در فوتبال هم همین وضعیت وجود دارد. همه 
می دوند و یک حرکت مشترک را در پست های 
متفاوت انجام می دهند. همه فیگورهای شبیه به 
هم دارند و این است که جنس همه این ها را به 

هم نزدیک می کند.
 دو مقوله فوتبال برای دشتی کارکرد داشت؛ 
یکی تکنیک و امکانی که خود فوتبال به اجرای 
تئاتر می تواند بدهد و یکی حواشی آن که شامل 
و  رقابت  بازی،  داور  تمرین،  شکل  تماشاگر، 
او  هست.  همه  و  همه  زمین  روی  دعواهای 
معتقد بود که این دو درس های خوبی برای تئاتر 

هستند.
در نمایش »دن کیشوت« برای نخستین بار در 
یک صحنه و در یک تئاتر، دو بازیگر یک نقش 
را ایفا می کردند چراکه از نظر دشتی، مشترکاتی 
بین مجلس شبیه خوانی و مجلس فوتبال وجود 
مهیج  کننده  شرکت  تعدادی  فوتبال  در  دارد. 
طور  همین  هم  شبیه خوانی  در  دارند،  حضور 
بازیکن  توانایی های  و  مهارت ها  فوتبال  در   .
مورد استفاده قرار می گیرد، در شبیه خوانی نیز 
همین طور. در فوتبال و شبیه خوانی بازیکن ها و 
شبیه خوانان توانایی اجرای  مخالف خوانی را دارند 
و  موافق خوانی را و نقش بزرگ و کوچک وجود 

ندارد. 
مانند  هم  تئاتر  کارگردان  که  داشت  باور  او 
داور فوتبال می تواند در حین تمرین و بازی به 
بازیگرانش در هرجا که خطا کردند ، تذکر دهد 
و در هر جایی که تشخیص بدهد جای بازیگران 
یک نقش را باهم عوض می کند. به همین خاطر 
بازیگران  این نمایش همه  هم در طول تمرین 
برای همه نقش ها تست زدند و نقش خاصی 
برای هیچ بازیگری در نظر گرفته نشد. در فوتبال 
نیز مانند اجرای ما هر کسی بر اساس توانایی 

بدنی خود به روی صحنه می آید .
دشتی یکی دیگر از نقاط مشترک اجرای خود 
تماشاگر  در  شبیه خوانی  و  فوتبال  بازی  با  را 
بودن بازیگران دانسته بود. بازیگران نمایش او 
لحظه ای به صحنه می آمدند و لحظه ای که بر 
روی صحنه نبودند، مانند یک بازیکن فوتبال یا 
یک شبیه خوان در خارج از صحنه به دیدن اجرا 

می پردازند.
او از تهیج تماشاگر فوتبال و اعتقاد تماشاگر 
شبیه خوانی به عنوان دو امکانی نام برده بود که 
در تئاتر غایب هستند. به این معنا که بازیکن 
فوتبال ناچار است همواره تمرین کند و خود را 
برای ورود به زمین بازی آماده نگه دارد. بازیگر 
تئاتر هم باید این مورد را رعایت کند ولی معمولا 
این نکته را فراموش می کند. او یادش رفته که 
باید برای هر شب اجرا و در تمرین زحمت بکشد.

وضعیت اسفناک آتشکده ساسانیان

وضعیت  از  فرهنگی  میراث  پژوهشگر  یک 
اسفناک آتشکده ساسانی »کنارسیاه« خبر داد و 
گفت:  این چهارتاقی به حال خود رها شده و به 

تدریج درحال تخریب است.
استان  فیروزآباد  در  کنارسیاه«  »آتشکده 
فارس واقع شده است و آن را یکی از بزرگترین 
آتشکده های جنوب کشور می دانند که قدمتش 

به دوره ساسانیان می رسد.
این مجموعه چهارتاقی سال ۱۳۸۰ در فهرست 
آثار ملی ایران ثبت شده است، اما حالا سیاوش 
آریا ـ پژوهشگر و کنشگر میراث فرهنگی  ـ روزگار 

آن را اندوهبار و پریشان توصیف می کند.
در  که  ایلاتی  و  عشایر  گفت:   ایسنا  به  او   
سازه  از  می کنند  زندگی  آتشکده  دست  پایین 
این چهارتاقی به عنوان انبار کاه و محلی برای 
می کرده اند.  استفاده  گوسفندان  نگهداری 
سرگین و فضولات گوسفندان سراسر این بنا را 
پوشانده است و بوی ناخوشایند غیرقابل تحملی 

دارد.
سازه  وضعیت  فرهنگی  میراث  کنشگر  این 
افزود:   و  کرد  ارزیابی  وخیم  نیز  را  چهارتاقی 
نیز  پایه های  ریخته،  چهارتاقی  از  بخش هایی 
سست و بی دوام به نظر می آید. گنبد آتشکده 
هم به درستی مرمت نشده است، به گونه ای که 
با ریزش باران،   مصالح و ملات آن ریخته است 
گسترده تر  تخریب  این  نشود  رسیدگی  اگر  و 
باید  مرمت  ناهمخوان  شیوه  این  شد.  خواهد 
برچیده شود و پس از مستندنگاری و برابر با 
انجام  دوباره  حفاظت  و  مرمت  استانداردهای 

شود.
این  در  رفته  کار  به  مصالح  کرد:   اضافه  او 
چهارتاقی ها، لاشه سنگ و گچ دست کوب است. 
اندود درون این سازه ها از گچ بوده و هم اینک نیز 

دو لایه اندود گچ در بدنه دیده می شود.
آریا ادامه داد:  آتشکده ساسانی »کنارسیاه« 
به معنی واقعی به حال خود رها شده است، 
آن،  معرفی  تابلوی  روی  حتی  و  دیواره ها  در 
می شود.  دیده  یادگاری نویسی  از  انبوهی 
است.  آزاردهنده  و  زننده  واقعا  این صحنه ها 
مشخص  آتشکده  حریم  و  عرصه  طرفی  از 
نیست و عشایر خط حریم این بنای تاریخی را 
شکسته اند و در محوطه آتشکده نیز زباله های 
آتشکده  اطراف  در  است.  پراکنده شده  آن ها 
دیده  غیرمجاز  حفاری  از  نشانه هایی  نیز 
به گذشته مربوط می شود،  البته  که  می شود 
 اما رها کردن آن گودال ها به حال خود، دیگران 

را هم تشویق به این تخلف می کند.
این پژوهشگر میراث فرهنگی گفت:  کنارسیاه 
مجموعه ای است که از دو چهارتاقی تشکیل 
شده، در یکی از آن ها آتش سپند بهرام فروزان 
بوده است و چهارتاقی دیگر که گرداگرد آن بسته 
احتمالی  با کاربری  به عنوان چهارتاقی  است، 
اتاق موبدان یا جایگاه نگهداری وسایل آتش و 
یا چیزهای دیگری بود که بر ما روشن نیست. 
و  معماران  باستان شناسان،  نزد  مجموعه  این 
پژوهشگران جایگاه ویژه ای دارد و نخستین بار به 
وسیلۀ »لویی واندنِبرگ« و »ماکسیم سیرو« در 
سال ۱۹۶۱ میلادی پیدا و بررسی شده است. اگر 
به نگاره های ۵۰ سال پیش آن نگاه کنیم وضعیت 
که  بود  خواهیم  شاهد  و  دریافته  را  آن  امروز 

ویرانی آن دوچندان شده است.

 ثبت قرارداد اکران فیلمی
از سید جواد هاشمی

فیلم سینمایی »جزیره فضایی« به کارگردانی 
سید جواد هاشمی به زودی به سینماها می آید.

آذرماه بیست  ایسنا، یکشنبه ۲۷  به گزارش 
در  نمایش  صنفی  شورای  جلسه  چهارمین  و 
خانه سینما تشکیل شد و پس از چند هفته که 
نداشت  ویژه ای  خروجی  شورا  این  جلسه های 
اعلام شد که قرارداد سرگروهی فیلم سینمایی 
کارگردانی  به   )۲ )تورنادو  فضایی«  »جزیره 
به  اکران  برای  هاشمی  جواد  تهیه کنندگی  و 

سرگروهی پردیس کورش ثبت شده است.
پخش این فیلم را شرکت »رسانه فیلمسازان 
مولود« با مدیریت حبیب اسماعیلی بر عهده 

دارد.
فیلم »جزیره فضایی« در ادامه آثار اخیر جواد 
هاشمی با محوریت گروه سنی کودک و نوجوان 
و  اکران شود  بود  قرار  قبل  ماه  است که چند 
با توجه به شرایط، به این مقطع زمانی رسیده 

است.
اکبر عبدی، کامران تفتی، بهنوش بختیاری، 
عباس  و  حبیبی  الناز  قاسمی،  ارسلان 

جمشیدی فر بازیگران این فیلم هستند.

در  بخواهد  گالری ای  اگر  که  است  درست  این 
این روزها نمایشگاهی برپا کند یا هنرمندی بخواهد 
فعالیتی داشته باشد، فشارهای عموماً مجازی باعث 
می شود فرد از کار خود عقب بکشد. اما نباید از نبود 
سیاست گذاری مناسب در این زمینه هم غافل شد، 
زیرا اگرچه وزیر ارشاد به نظر به دنبال رونق بخشی 
به فضای فرهنگی است و تا حدودی در حوزه سینما 
با برپایی جشنواره ها، در تئاتر با آغاز اجراهای عمومی 
و یا ارائه راهکارهایی برای برگزاری کنسرت ها مانند در 
اختیار گذاشتن سالن اجرا در پی آن است، اما در 
حوزه هنرهای تجسمی به نظر می رسد که راهکاری 
وجود ندارد و مدیرکل مرکز هنرهای تجسمی ارشاد 
هنوز در این خصوص اعلام برنامه نکرده است، حتی 
شنیده می شود که مدت هاست رئیس انجمن گالری 
داران نتوانسته نشستی را درباره مشکلات نگارخانه ها 
که  است  حالی  در  این  باشد.  داشته  سهرابی  با 
هنرمندان تجسمی در خلوت عموماً کار می کنند اما 
آنجا که نیاز به عرضه و امرار معاش آن هاست و نیاز 
به نمایش آثار برای تلطیف کردن فضای فرهنگی 

کشور است به شرایط پرمخاطره ای می رسد.
توجه به اقتصاد هنری که هنوز محقق نشده

هرچند بحث های معیشتی هنرمندان از روزهای 
وزیر  با  هنرمندان  توسط  سیزدهم  دولت  استقرار 
در  خصوصاً  که  دیگر  مباحث  پای  و  شد  مطرح 
برنامه های پیشنهادی وزیر بود نیز به میان کشیده 
شد. در ۳۱ شهریور ۱۴۰۰ در دیدار وزیر فرهنگ و 
عده ای  تجسمی  هنرهای  اهالی  با  اسلامی  ارشاد 
انتقادات صریحی به وزیر داشتند و  از هنرمندان 
برنامه های پیشنهادی او در حوزه هنرهای تجسمی 
را نقد کردند که در همان دیدار عمده تأکید وزیر 
بر حل وفصل هایی در حوزه اقتصاد هنر بود. وی در 
این دیدار تأکید کرد: »ایران جزو کشورهای مطرح و 
دارای جایگاه بالا در تولید آثار هنری است، بنابراین 
در بخش اقتصاد هنر هم باید به این رتبه برسیم و 
تلاش ما بر این است که بازارهای جهانی را به دست 

بیاوریم.«
او در همان دیدار بعد از شنیدن سخنان با تأکید 
فضای  است  امیدوار  و  دارد  شنوا  گوش  اینکه  بر 
گفت وگو ایجاد و سوء تفاهم ها رفع شود با بیان اینکه 
اسلامی کمک  ارشاد  و  فرهنگ  وزارت  اول  اولویت 
به حوزه فرهنگ و هنر به خاطر آسیب های ناشی 
از کرونا است، گفت: از آنجا که فعالیت های هنری 
رکود  و  تعلیق  موجب  کرونا  است،  اجتماع محور 
بیشتر فعالیت های هنری شده است و باید تدابیری 
برای برون رفت از این شرایط اندیشید. در بحث های 
اقتصاد فرهنگ نظرات  خوبی مطرح شد و یکی از 
اولویت های اصلی ما هم کار در حوزه اقتصاد فرهنگ 
و هنر است، در اصل وظیفه ما در وزارت فرهنگ و 

ارشاد اسلامی تقویت اقتصاد هنر است.
در دیدار دیگری نیز در مهر ۱۴۰۰ اذعان کرد: ما در 
فصل نامساعد اقتصادی در کنار هم قرارگرفته ایم ولی 
با همه این مشکلات، کشور و دولت رویکردش این 
است تا حد امکان به جامعه فرهنگی و هنری کشور 
کمک کند. حمایت از هنرمندان به معنای حمایت 
از تولید و خرید آثار آن ها و همچنین ایجاد فضایی 

برای عرضه آثار است. تاکنون بسترهای لازم برای 
شکوفایی اقتصاد فرهنگ و هنر کشور فراهم نشده 
وزارت  برنامه های  و  اولویت ها  از  یکی  حوزه  این  و 
فرهنگ و ارشاد اسلامی به شمار می آید تا بتوانیم آن 
را هم در داخل و هم در خارج از کشور توسعه دهیم.
در این مرحله وزیر در حال اعتمادسازی و تبیین 
برنامه هایی بود تا دورنمای نگاه وزارتخانه به تمرکز 
روی اقتصاد هنر رو روشن کند و در ۲۰ بهمن ۱۴۰۰ 
بار رئیس جمهور پای سخنان  حتی برای نخستین 
هنرمندان هنرهای تجسمی نشست. هرچند پیش تر 
از نمایشگاه چهاردهمین جشنواره  بازدید  وزیر در 
هنرهای تجسمی فجر، وعده داده بود که این حوزه از 

اولویت های وزارتخانه باشد.
رئیس  جمهوری حرف هنرمندان را شنید مدیران 

میانی نه!
نیز ۲۰ بهمن ماه در دیدار  ابراهیم رئیسی  سید 
کشور  تجسمی  هنرهای  هنرمندان  از  جمعی  با 
در موزه هنرهای معاصر ایران، رونق بخشیدن به 
اقتصاد هنر را مسئله مهم دیگر برای بالندگی هنر 
در جامعه برشمرد و خاطرنشان کرد: درست است 
که نمی شود بر روی آثار هنری قیمت گذاشت اما 
به هر حال هنرمند برای تداوم فعالیت های خود نیاز 
به حمایت و پشتیبانی دارد. یک هنرمند نمی تواند 
اثر هنری خود را در هرکجا و به هر شکلی عرضه 
آثار هنری  باید سازوکاری طراحی شود که  کند و 
عرضه  است  هنرمند  و  هنر  شایسته  که  آن گونه 
شوند. شکل عرضه آثار هنری باید به گونه ای باشد 
که همه آحاد جامعه با آثار هنری آشنا شوند و امکان 

خرید آنها را داشته باشند. سفارتخانه های ایران در 
خارج از کشور، ادارات، سازمان ها، مراکز گردشگری 
و پارک ها و همه مراکزی که محل مراجعه عمومی 
به  و  عرضه  برای  مرکزی  می توانند  هستند  مردم 
نمایش گذاشتن آثار هنری باشند تا هنر بیش ازپیش 

در بطن جامعه حضور داشته باشد.
رئیس  جمهوری از وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
هنرمندان  خودِ  نظر  از  بهره گیری  با  خواست 
سازوکارهای مناسب برای رونق یافتن اقتصاد هنر 
حمایت  هنرمندان  از  اگر  افزود:  و  شود  طراحی 
مناسبی صورت نگیرد و مورد بی مهری واقع شوند 
خود  مسیر  ادامه  از  نیز  هنرآموزان  و  دانشجویان 
که  است  دولت  وظیفه  این  و  می شوند  ناامید 
سازوکاری ایجاد کند تا با رونق یافتن اقتصاد هنر، 

هنرورزی و خلق آثار هنری نیز رونق پیدا کند.
مدیران میانی وزارت ارشاد چه می کنند؟

این ها اتفاقات خوبی برای هنرهای تجسمی بود که 
قرار بود در ۱۴۰۱ ماحصل آن دیده شود و اقدامات 
عملی تری از سوی وزارتخانه صورت بگیرد. هرچند 
اما در سه  معافیت مالیاتی هنرمندان کلید خورد 
ماه اخیر تمام تلاش وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
از  که  شده  ملتهبی  فضای  آرام سازی  به  معطوف 
به  و  است  نیز سرایت کرده  به هنرمندان  جامعه 
نظر می رسد همچنان هنرمندان تجسمی باید منتظر 
بمانند تا این اقتصاد چرخش بچرخد و رونق بگیرد. 
وزیر در همین مدت بارها اعلام کرده است که “منکر 
بعضی از نارسایی ها نیستم و اعتراض را حق همه از 
جمله هنرمندان و سلبریتی ها می دانیم؛ ایرادی ندارد 

که یک شخصیت هنری و فرهنگی ما نسبت به یک 
نقصی هشدار دهد، اما چیزی که نباید اتفاق بیفتد، 
محل  که  کسانی  همه  از  من  است.  قانون شکنی 
مراجعه مردم هستند می خواهم که به ایجاد وحدت 
در جامعه کمک کنند و جلوی انشقاق را بگیرند و 
اجازه ندهند که دشمنان از این فضا سوءاستفاده 
کنند. “ اما واقعیت این است که مانند بسیاری از 
هم  گالری ها  روز  حال و  هنری  دیگر  فعالیت های 
خوب نیست و تقریباً هنرمندان زیادی به خاطر ترس 
از تنبیه شدن یا بایکوت شدن توسط دیگران اثری 
به نمایش نمی گذارند. گویی بیرون آمدن از فضای 
کرونایی تفاوتی در معیشت و وضعیت هنرمندان 
ایجاد نکرده است. این در حالی است که اسماعیلی 
در همان روزهای نخست نشستن بر صندلی وزارت 
با دیدن انتقادها و حتی با زیرکی خاصی با انتخاب 
محمود شالویی، مدیرکل سابق هنرهای تجسمی که 
روحیه ای میانه رو دارد برای تلطیف روابط با جامعه 

تجسمی قدم برداشت.
اما چیزی که این روزها از وضعیت گالری ها شاهد 
هستیم مانند کنسرت های موسیقی کاملاً تعطیل اند 
با این تفاوت که دفتر موسیقی برای گشایش فضای 
موسیقی تلاش های پیدا و پنهان بسیار می کند و 
بازتاب رسانه ای هم دارد اما مرکز هنرهای تجسمی 
فردای  دید  باید  بی صداست.  و  بی خبر  و  منفعل 
راه وزیر  پرتنش، نقشه  این فضای  فروکش شدن 
ارشاد برای هنرهای تجسمی می تواند توسط چنین 
مدیرانی اجرا شود و شاید هم در انفعال مراکز زیر 

نظرش خودش برای همین روزها نسخه ای بیابد.

گنجینه های بسیار ارزشمندی از اشیاء تاریخی و طلاهای متعلق به 
سکاها، کوچ نشینان ایرانی تباری که بیش از هزار سال بر اوراسیا تسلط 

داشتند، به موضوع جدل میان اوکراین و روسیه تبدیل شده است.
طلایی  زیورآلات  و  سلاح ها  گاردین،   از  نقل  به  ایسنا  گزارش  به 
از خود به جای گذاشته بودند، در موزه های  ارزشمندی که سکاها، 

سراسر منطقه شمال ایران، بویژه اوکراین، نگهداری می شوند. با این 
حال، از زمانی که نیروهای روسی در ماه فوریه به اوکراین حمله کردند، 
بسیاری از این گنجینه های ارزشمند همراه با میلیون ها اثر باستانی دیگر 

توسط دیگران ضبط شده است. 
 سکاها، جنگجویان و عشایری ایرانی تبار بودند که تاریخشان به پیش 
از هخامنشیان باز می گردد و از حدود ۸۰۰ سال قبل از میلاد و مدت ها 
پیش از ایجاد مرزهای ملی، برای بیش از ۱۰۰۰ سال بر اوراسیا تسلط 
داشتند. »سرهی تلیژنکو«، از مؤسسه ملی باستان شناسی کی یف که 
سرنوشت آثار تاریخی را در این کشور رصد می کند، گفته، پس از وقوع 
جنگ رخی از موزه ها موفق شدند مجموعه های خود را به موقع به مکان 
امن منتقل کنند که شامل موزه باستان شناسی اودسا و موزه ای در 
ملیتوپل است که مهم ترین مجموعه طلای سکاها در جغرافیای اوکراین 
را در خود جای داده اند. در همین حال، »ایرینا شرامکو« مدیر موزه 
باستان شناسی خارکف و همکارانش شب  را در نزدیکی گنجینه های 
سکاها و عصر برنز می گذرانند تا از آنها مراقبت کنند. »رجینا اول« از 
مؤسسه باستان شناسی آلمان مستقر در شهر برلین، که منابع مالی 
و سخت افزاری را برای همکاران اوکراینی خود فراهم می کند، می گوید: 

»این مورد در سراسر اوکراین است و آن ها فکر می کردند که اگر به اشیاء 
تاریخی نزدیکتر باشند، بهتر می توانند از آن ها محافظت کنند.«

با این حال، سرعت پیشروی روسیه در شرق اوکراین  باعث شده که 
بسیاری از موزه ها فرصتی برای تخلیه خود نداشته باشند و موزه های 
تاریخ محلی در لیمان، در منطقه دونتسک و روبیژن در لوهانسک 

آسیب دیده اند و سرنوشت مجموعه های آن ها هم مشخص نیست.
موزه علوم محلی در ماریوپل که مجموعه مهمی از طلای سکاها را 
دارد، در بهار در معرض گلوله های جنگی قرار گرفت و در ماه آوریل 
رسانه های روسیه اعلام کردند که حدود دو هزار شیء از آن به شهر 
اشغالی دونتسک منتقل شده که شامل نقاشی های با ارزش »آرخیپ 

کویندژی« و »ایوان آیوازوفسکی« می شود.
سازمان اطلاعات اوکراین مدعی است که بسیاری از اشیاء از دست 
پیدا کرده است. »سرهی  راه  به کریمه  این کشور  از موزه های  رفته 
تلیژنکو«  از مؤسسه ملی باستان شناسی در شهر کی یف )اوکراین( به 
گزارش هایی استناد کرده که بر اساس آن در اواخر ماه اکتبر، کارمندان 
موزه دولتی کرسون در سواستوپل کریمه به موزه منطقه ای فرهنگ 

محلی خرسون رسیدند تا مجموعه های آن را جابه جا کنند.

مدیران میانی مشکل سیاست گذاری در حوزه هنر

 ۳ ماه از تعطیلی گالری ها گذشت!
بعد از گذراندن دو سال کرونایی و در مضیقه قرار گرفتن معیشت هنرمندان خصوصاً رسانه هایی مانند هنرهای تجسمی، امید این بود که با تحت کنترل 
درآمدن کرونا و نزدیک شدن به پایان همه گیری این بیماری رونقی دوباره به این فضا بازگردد؛ اما حالا به قول وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی: »عده ای 
اقتصاد فرهنگ و هنر و معیشت هنرمندان را به بازی های سیاسی گره زده اند. امروز هر هنرمندی می خواهد برنامه  هنری را اجرا کند، عده ای به صورت 
سازماندهی شده، با فحاشی و تهدید مانع او می شوند. عده ای از اصحاب فرهنگ و هنر درگیر معیشتشان هستند و به خاطر این وضعیت دچار مشکل 

معیشتی شده اند.«

وس ها و اوکراینی ها بر سر گنجینه های تاریخی ایرانی کشمکش ر

اگر از هنرمندان 
حمایت مناسبی 
صورت نگیرد و 
مورد بی مهری 

واقع شوند 
دانشجویان و 

هنرآموزان نیز 
از ادامه مسیر 

خود ناامید 
می شوند

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی موضع خود درباره ی مبحث  حجاب را چنین 
تعریف کرد: »جامعه ایرانی، یک جامعه عمیقا عفیف است و من می توانم این 
را با عدد نشان دهم؛ اما دچار یک فراز و نشیب هایی در نحوه ی رعایت حجاب 

هستیم و اختلاف نظرهایی در شیوه های اجرای آن وجود دارد.«
به گزارش ایسنا، محمدمهدی اسماعیلی شامگاه شنبه، ۲۶ آذر ماه مهمانِ 
برنامه ی »صف اول« شبکه خبر شد. او در این برنامه که تا دقایقی از بامداد 
یکشنبه به طول انجامید، به پرسش هایی درباره موضوعات فرهنگی و هنری 

کشور به صورت زنده پاسخ داد. 
با اشاره به روند تصویبِ مصوبه ی عفاف و  وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
حجاب، گفت: »مردم ایران مردم عفیفی هستند. در غرب، در کنه ذات فرهنگی 
آن برهنگی وجود دارد؛ برای مثال ساختار مجسمه ها در شهرهای اروپایی این 
مساله را نشان می دهند اما با جستجو در فرهنگ و میراث تاریخی ما حتی قبل 
از اسلام، به راحتی می توان فهمید هویت جامعه ایران با موضوع عفاف نسبت 

دارد.«
او ادامه داد: »در انقلاب اسلامی هم یکی از دلایل اصلی وقوع، اعتراض 
جامعه ایمانی به نظام فرهنگی رژیم سابق بود. امروز عفاف و حجاب یک امر 

قانونی در کنار امر شرعی شده است و باید آن را در کشور اجرا کنیم.«
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی درباره ی سابقه ی این وزارت خانه در امر حجاب 
گفت: »به سابقه ی کار در وزارت خانه که نگاه می کنیم، گاه دچار حرکت مطلوب 
نبوده و در دوره های مختلف به سلیقه ی مدیران گره خورده است اما ما تلاش 
کردیم که وظیفه خود را انجام دهیم. در حوزه مد و لباس، کتاب و نشر و سایر 

بخش ها مسئولیت های روشنی داریم که سعی کردیم به آنان عمل کنیم.«
او اضافه کرد: »کارگروه مد و لباس زیرنظر شورای فرهنگ عمومی آمد چراکه 
شورای فرهنگ عمومی عملیاتی ترین بخش است. الان بسترهای اجرای قانون 
به صورت کامل انجام شده است. از سال ۸۷ مدیریت عفاف از وزارت فرهنگ 
منتقل شده است. اخیرا با تدبیری که آقای رییس جمهور داشتند، مقامات 
مسوول در شورای عالی انقلاب فرهنگی تلاش کردند مطابق با اقتضای فعلی، 

قانون را به روزرسانی کنند و ما شاهد تغییراتی هستیم.«
اسماعیلی همچنین اظهار کرد: »من معتقدم که اگر دستگاه های فرهنگی مثل 
خود وزارت فرهنگ ارشاد و صداوسیما پیشتاز این عرصه نباشند، حتما دچار 
مشکل خواهیم شد. اگر ما عقب ماندگی ها را جبران کنیم، اصلا نیازی به پلیس 
نیست. وقتی که نظام برنامه ریزی فرهنگی ما در سطوح مختلف شامل مدرسه، 

دانشگاه، سینما و تلویزیون معیارهای زندگی عفیف ایرانی ـ اسلامی را آنطور که 
باید به نمایش نمی گذارد، طبیعی است که با نسلی مواجه شویم که بخشی از 
آن از نظام فاصله گرفته باشند. اگر بخواهیم اصلاحی اتفاق بیافتد، بخش های 

فرهنگی باید به وظایف خود عمل کنند.«
او با اشاره به لزوم حذف شدنِ سلیقه در صدور مجوزهای آثار فرهنگی هنری، 
گفت: »درباره یک موضوع واحد در مقطعی به آن ایراد گرفته می شده اما در 
مقطعی دیگر نه. برخی هنرمندان هم همین شکایت را داشته اند. ما سعی کردیم 
سلیقه را کمرنگ کنیم تا همه بدانند که معیار چیست و با یک تفاهم بخواهند 
درباره یک اثر قضاوت کنند. ما در دوره جدید در کنار شعارهای مختلف، به 
قانون گرایی در حوزه فرهنگ به عنوان یک اصل مسلم توجه می کنیم. سلیقه 
در حوزه فرهنگی خیلی وجود دارد و باید تلاش کنیم تا حد امکان سلایق را به 

سنجه های قابل عرضه تبدیل کنیم.«
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی درباره ی سهمِ حوزه ی فرهنگ و هنر از بودجه ی 
داشتیم.  را  بودجه  دائمی  احکام  امروز جلسه  کرد: »همین  بیان  سال ۱۴۰۲ 
خداراشکر رویکرد خوبی را شاهد هستیم. در لایحه بودجه دولت شخص رییس 
جمهور ورود کردند و همکارانم در سازمان برنامه و بودجه همکاری کردند. 

همکاران من در حوزه دولت هم خوب همکاری کردند و جلسه های زیادی تشکیل 
شد. همگی تأکید داشتند امسال حوزه فرهنگ باید دقیق تر دیده شود.«

موضع وزیر ارشاد درباره مبحث حجاب

»بهرام به روایت هفت پیکر« تماشایی شد
مایش »بهرام به روایت هفت پیکر« عنوان تازه ترین نمایش تئاترشهر است که از روز دوشنبه بیست و هشتم 

آذرماه در تالار چهارسو مجموعه پیش روی مخاطبان قرار می گیرد.
به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی مجموعه تئاترشهر، »بهرام به روایت هفت پیکر« عنوان یکی از تازه ترین 
آثار نمایشی مجموعه تئاتر شهر به نویسندگی و کارگردانی حامد شیخی است که از روز دوشنبه بیست و هشتم 
آذرماه در تالار چهارسو اجرای خود را آغاز می کند. در خلاصه داستان این نمایش آمده است: قصه، حکایت بهرام 
شاه ایران است. سرآغاز این حکایت، قصه سنمار معمار است. این قصه حکایت عاشقانه بهرام بر دختران هفت 

گنبد و هفت حکایت آن هفت پیکر برای بهرام است.
در این اثر نمایشی محمود مقامی، حامد شیخی ، امیرحسین انصاری ، مهدی هنرسازان، رویا شیخی ، ساغر 
بهنام، لاله ذوالفقاری، بیتا زین الدینی، ساناز خدایی، مریم بابایی، سپیده سعیدی نیا ، النا زنگنه، فرگل روشن 
ضمیر، نوید نوبخ، ماهان مقامی، علی پیله ور، محمدرضا محمدپور، علی کاظم پور، متین صفار ، کیوان آزاد، محمد 

جبراییلی، امیر فهادان به عنوان بازیگر حضور دارند.

فاطمه عبدالرحیمی تهیه کننده و مدیرهنری، رویا سپهری مشاور ادبی، مهدی هنرسازان دستیار کارگردان، 
محمدواحد پرست دستیار دوم کارگردان، نوید نوبخت آهنگساز و خواننده، مهرپاد زحمتکش، مبینا منصوری و 
نوید نوبخت گروه نوازندگان، هومن عبدالرحیمی طراح صحنه، فاطمه عبدالرحیمی طراح لباس، پوستر وبروشور، 
مصطفی کرابی طراح گریم، محبوبه هادی زاده، الهام بیات، میترا مصطفی پور مجریان گریم، فاطمه مجد نیا 
ساخت لباس و آکسسوار، علی اصغر فرخی طراح نور، میثم خاتمی نورپرداز، امیرحسین ویژگی ، محمدرضا دینکو 
مدیر صحنه، فاطمه مجدنیا و همایون عبدالرحیمی عکاس و تصویربردار، امیر خوارزمی، حمید خرم طوسی، روزبه 
کمالی صدابرداران، ایلوش یزدان پناه هماهنگی صحنه و لباس، زینب دارابی ، پریسا شریفی جامه داران، نورالله 
میلاد، محمد صادقی متصدیان صحنه، امیررضا یوسف زاده دستیار دکور و فاطمه مجدنیا روابط دیگر اعضای گروه 

اجرایی نمایش »بهرام به روایت هفت پیکر« را تشکیل می دهند.
نمایش »بهرام به روایت هفت پیکر« به نویسندگی و کارگردانی حامد شیخی از تاریخ یاد شده ساعت ۱۸ به مدت 

زمان ۶۰ دقیقه و قیمت بلیت ۷۰ هزار تومان روی صحنه می رود.


